



Service Bulletin

Education Statistics

Education, Science and Culture Division



Vol. 5, No. 5

GROWTH IN PRIVATE EDUCATION - 1972-73 TO 1982-83

The upward trend in Canada's private school enrolment continues while in public schools enrolment declines persist. From 1972 to 1982, private school enrolment increased 49%, while public school enrolment fell 15%. Numerically, an additional 75,000 students were being educated in private schools; public education lost 850,000 students.

Despite substantial gains in the past 10 years, private schools still account for a small proportion of Canada's elementary and secondary school enrolment - 4.6% in 1982, up from 2.6% in 1972.

Since 1972, private education has declined in only one province, Newfoundland, the result of a change in the status of one school from private to public. The reverse was true for the public school systems: only one province (Alberta) and the Northwest Territories recorded increases.

Percentage gains for private schools were highest in Saskatchewan (99%). Substantial increases occurred as well in Ontario (82%) and Alberta (61%). The lowest increases were recorded for British Columbia and Nova Scotia (28%) each.

The largest numerical increases were in Ontario (36,600) and Quebec (24,200).

Bulletin de service

Statistiques de l'éducation

Division de l'éducation, des sciences et de la culture

Vol. 5, n° 5

CROISSANCE DE L'ENSEIGNEMENT PRIVE - 1972-73 À 1982-83

Les effectifs des écoles privées au Canada sont toujours à la hausse, alors que ceux des écoles publiques continuent de baisser. Entre 1972 et 1982, les premiers ont augmenté de 49%, tandis que les seconds ont chuté de 15%. En termes numériques, les écoles privées accueillaient 75,000 élèves de plus et les écoles publiques en perdaient 850,000.

En dépit des gains importants réalisés au cours des dix dernières années, les écoles privées ne représentent encore qu'une faible proportion des effectifs des niveaux élémentaire et secondaire au Canada: cette proportion est passée de 2.6% en 1972 à 4.6% en 1982.

Depuis 1972, l'enseignement privé a régressé dans une province seulement, Terre-Neuve, par suite du changement de statut d'une seule école privée qui est devenue publique. L'inverse s'est produit pour les écoles publiques: seulement une province (l'Alberta) et les Territoires du Nord-Ouest ont enregistré des augmentations.

Les écoles privées de la Saskatchewan ont réalisé les gains en pourcentage les plus élevés (99%). Des hausses considérables ont également été observées en Ontario (82%) et en Alberta (61%). Ce sont la Colombie-Britannique et la Nouvelle-Écosse qui ont connu les progressions les plus faibles (28% chacune).

Les augmentations numériques les plus importantes ont été en Ontario (36,600) et au Québec (24,200).

September 1983
4-2204-501Septembre 1983
4-2204-501

Quebec and British Columbia have traditionally had the highest participation rates in private education. In 1972, Quebec's private schools enrolled 4.3% of the province's students; by 1982 this proportion had risen to 7.9%. The 1972 participation rate in British Columbia was 3.9%; a decade later it had reached 5.3%.

Elementary and Secondary Levels

In public schools, secondary enrolment approximates elementary enrolment, but in private schools, it is nearly two and one half times as great. Over the 10 years since 1972, increases in private education have been most pronounced at the pre-school and secondary levels. Pre-school private education rose by 84%, Grades 1 to 6 by 27%, and Grades 7 to 13 by 58%. The largest growth in private secondary schools occurred in Ontario (84%), New Brunswick (78%) and Saskatchewan (70%).

Growth from 1981-82 to 1982-83

Private education growth between 1981 and 1982 was the smallest annual gain since 1979 - both numerically (6,100 students) and proportionally (2.8%). This compares with a 1% decline (50,700 students) for public schools.

Private school enrolment declined in Newfoundland and Prince Edward Island in 1982, but numerically and proportionally these decreases were minimal.

Numerically, the largest 1982 gains in private school enrolment were recorded in Quebec (2,200 students or 2.4%), Ontario (2,200 or 2.8%), and Manitoba (1,100 or 12.7%).

Le Québec et la Colombie-Britannique ont toujours eu les taux d'inscription les plus forts dans l'enseignement privé. En 1972, les écoles privées du Québec accueillaient 4.3% de tous les élèves de la province; en 1982, cette proportion était montée à 7.9%. En Colombie-Britannique, le taux d'inscription s'établissait à 3.9% en 1972; dix ans plus tard, il avait atteint 5.3%.

Niveaux élémentaire et secondaire

Dans les écoles publiques, les effectifs du niveau secondaire sont à peu près égaux à ceux du niveau primaire; cependant, dans les écoles privées, ils sont presque deux fois et demi plus nombreux. Entre 1972 et 1982, c'est aux niveaux préscolaire et secondaire que la croissance de l'enseignement privé a été la plus prononcée: au niveau préscolaire, l'enseignement privé s'est accru de 84%, au primaire (1ière année à 6ième année), de 27% et, au secondaire (7ième année à 13ième année), de 58%. Les hausses les plus importantes pour ce qui est des écoles secondaires privées se sont produites en Ontario (84%), au Nouveau-Brunswick (78%) et en Saskatchewan (70%).

Croissance entre 1981-82 et 1982-83

La croissance de l'enseignement privé entre 1981 et 1982 a été la plus faible enregistrée annuellement depuis 1979, en nombre (6,100 élèves) comme en pourcentage (2.8%). L'enseignement public, pour sa part, a régressé de 1% (50,700 élèves).

Les effectifs des écoles privées ont diminué à Terre-Neuve et à l'Île-du-Prince-Édouard en 1982, mais ces diminutions étaient minimes, tant en nombre qu'en pourcentage.

En termes numériques, les gains les plus importants en ce qui concerne les effectifs des écoles privées ont été enregistrés au Québec (2,200 élèves ou 2.4%), en Ontario (2,200 élèves ou 2.8%) et au Manitoba (1,100 ou 12.7%).

TABLE 1. Public and Private School Enrolment, Canada, 1972-73 to 1982-83

TABLEAU 1. Effectifs des écoles publiques et privées, Canada, 1972-73 à 1982-83

School year Année scolaire	Public schools Écoles publiques	Private schools Écoles privées	Private as percentage of total(1) Effectifs des écoles privées en pourcentage du total(1)	Percentage change from 1972-73 Taux de variation depuis 1972-73	Public schools Écoles publiques	Private schools Écoles privées
1972-73	5,570,300	151,600	2.6
1973-74	5,491,900	157,900	2.8	- 1.4	4.2	
1974-75	5,416,400	175,300	3.1	- 2.8	15.6	
1975-76	5,372,000	182,000	3.3	- 3.6	20.1	
1976-77	5,284,200	188,300	3.4	- 5.1	24.2	
1977-78	5,178,800	189,300	3.5	- 7.0	24.9	
1978-79	5,059,000	193,100	3.7	- 9.2	27.4	
1979-80	4,944,700	198,400	3.9	- 11.2	30.9	
1980-81	4,855,800	209,400	4.1	- 12.8	38.1	
1981-82	4,770,300	220,000	4.4	- 14.4	45.1	
1982-83(2)	4,719,600	226,100	4.6	- 15.3	49.1	

(1) Total does not include Federal and Blind and Deaf schools.

(1) Le total n'inclut ni les écoles fédérales ni les écoles pour aveugles et sourds.

(2) Estimate.

(2) Estimation.

... figures not appropriate or not applicable.

... n'ayant pas lieu de figurer.

TABLE 2. Private School Enrolment by Level and Province, 1972-73 and 1982-83

TABLEAU 2. Effectifs des écoles privées, selon le niveau et la province, 1972-73 et 1982-83

	Pre-elementary Pré-scolaire	1-6	7-13	Total
Newfoundland - Terre-Neuve:				
1972-73	38	253	552	843
1982-83	17	148	93	258
Prince Edward Island - Île-du-Prince-Édouard:				
1972-73	-	-	-	-
1982-83	11	27	34	72
Nova Scotia - Nouvelle-Écosse:				
1972-73	162	484	748	1,394
1982-83	116	934	741	1,791
New Brunswick - Nouveau-Brunswick:				
1972-73	-	358	278	636
1982-83	61	418	496	975
Québec:				
1972-73	3,187	18,209	46,544	67,940
1982-83(1)	4,365	18,445	69,280	92,090
Ontario:				
1972-73	2,497	13,241	29,088	44,826
1982-83	6,356	21,642	53,455	81,453
Manitoba:				
1972-73	405	3,314	3,505	7,224
1982-83	541	4,207	5,208	9,956
Saskatchewan:				
1972-73	-	56	1,212	1,268
1982-83	24	437	2,058	2,519
Alberta:				
1972-73	250	2,388	2,765	5,403
1982-83	827	3,949	3,937	8,713
British Columbia - Colombie-Britannique:				
1972-73	1,190	12,169	8,702	22,061
1982-83	1,880	14,019	12,381	28,280
TOTAL				
1972-73	7,729	50,472	93,394	151,595
1982-83(1)	14,198	64,226	147,683	226,107

(1) Estimate.

(1) Estimation.

TABLE 3. Public and Private School Enrolment by Province, 1972-73, 1981-82 and 1982-83

TABLEAU 3. Effectifs des écoles publiques et privées, selon la province, 1972-73, 1981-82 et 1982-83

Province	1972-73		1981-82		1982-83	
	Public schools	Private schools	Public schools	Private schools	Public schools	Private schools
	Écoles publiques	Écoles privées	Écoles publiques	Écoles privées	Écoles publiques	Écoles privées
Newfoundland - Terre-Neuve	161,723	843	145,185	269	142,517	258
Prince Edward Island - Île-du-Prince-Édouard	29,340	-	26,184	73	25,723	72
Nova Scotia - Nouvelle-Écosse	211,262	1,394	181,758	1,757	179,554	1,791
New Brunswick - Nouveau-Brunswick	173,851	636	149,417	972	147,878	975
Québec	1,514,512	67,940	1,099,302	89,911	1,068,500(1)	92,090(1)
Ontario	2,028,114	44,826	1,802,407	79,217	1,788,521	81,453
Manitoba	238,861	7,224	200,619	8,832	200,453	9,956
Saskatchewan	234,152	1,268	202,094	2,470	201,308	2,519
Alberta	425,251	5,403	442,176	8,598	447,523	8,713
British Columbia - Colombie-Britannique	537,067	22,061	503,371	27,936	500,336	28,280
Yukon	4,749	-	5,121	-	4,524	-
Northwest Territories - Territoires du Nord-Ouest	11,369	-	12,581	-	12,760	-
CANADA	5,570,251	151,595	4,770,295	220,035	4,719,597(1)	226,107(1)

(1) Estimate.

(1) Estimation.

TABLE 4. Proportions and Percentage Changes for 1972-73, 1981-82 and 1982-83

TABLEAU 4. Proportions et taux de variation pour 1972-73, 1981-82 et 1982-83

	Private enrolment as proportion of total		Percentage change				
	Effectif des écoles privées comme proportion du total		Taux de variations				
	1972-73	1981-82	1982-83	1972-73 to - à 1982-83	1981-82 to - à 1982-83	1981-82 to - à 1982-83	
per cent - pourcentage							
Newfoundland - Terre-Neuve	0.5	0.2	0.2	+ 11.9	+ 69.4	+ 1.8	+ 4.1
Prince Edward Island - Île-du-Prince-Édouard	-	0.3	0.3	+ 12.3	...	+ 1.8	+ 1.4
Nova Scotia - Nouvelle-Écosse	0.7	1.0	1.0	+ 15.0	28.5	+ 1.2	1.9
New Brunswick - Nouveau-Brunswick	0.4	0.6	0.7	+ 16.9	53.3	+ 1.0	0.3
Québec	4.3	7.6	7.9(1)	+ 29.4(1)	35.5(1)	+ 2.8(1)	2.4(1)
Ontario	2.2	4.2	4.4	+ 11.8	81.7	+ 0.8	2.8
Manitoba	2.9	4.2	4.7	+ 16.1	37.8	+ 0.1	12.7
Saskatchewan	0.5	1.2	1.2	+ 14.0	98.7	+ 0.4	2.0
Alberta	1.3	1.9	1.9	5.2	61.3	+ 1.2	1.3
British Columbia - Colombie-Britannique	3.9	5.3	5.3	+ 6.8	28.2	+ 0.6	1.2
Total	-	-	-	+ 4.7	-	+ 11.7	-
Northwest Territories - Territoires du Nord-Ouest	-	-	-	12.2	-	+ 1.4	-
TOTAL	2.6	4.4	4.6(1)	+ 15.3(1)	49.2(1)	+ 1.1(1)	2.8(1)

(1) Estimate.

(1) Estimation.

... figures not appropriate or not applicable.

... n'ayant pas lieu de figurer.

STATISTICS CANADA LIBRARY
BIBLIOTHÈQUE STATISTIQUE CANADA



1010507077